




Vážení občané, 
 

prostřednictvím zpravodaje, který se Vám dostává do rukou, se můžete 
seznámit s děním v naší obci za poslední rok. 

 
Děkujeme Vám za spolupráci v uplynulém období a přejeme Vám klidné 

prožití Svátků vánočních a do nového roku 2013 hodně zdraví, spokojenosti a 
rodinné pohody. 

 
Zastupitelstvo Obce Lukov 

 

 

Zastupitelstvo obce Lukov informuje 
 

Zastupitelstvo obce Lukov zvolené na ustavující schůzi dne 8. listopadu 2010 má za 
sebou již polovinu volebního období. 

V roce 2012 se konalo dvanáct jednání zastupitelstva obce. Účast zastupitelů na 
jednáních je velmi dobrá. Všechna jednání zastupitelstva jsou veřejná.  

V letošním roce zastupitelstvo obce schválilo důležitý dokument „ Strategický plán 

rozvoje obce“, který po provedené analýze stanovuje základní vývojové koncepce obce. 
V souvislosti se změnou zákona o místních poplatcích a s novým daňovým řádem musela 
obec přistoupit k vydání nových obecně závazných vyhlášek o místních poplatcích. 
Poplatek za „popelnice“ dle nové zákonné úpravy může činit až 1.000 Kč. Zastupitelstvo 
obce rozhodlo tento poplatek nezvyšovat. 

Stoupající trend pozorujeme v rostoucím počtu žádostí o změnu údaje o místu 
trvalého pobytu občana. Letos řešil obecní úřad ve správním řízení čtyři žádosti, kdy 
trvalý pobyt občana přechází na ohlašovnu obecního úřadu. 

Příspěvkové organizaci obce ZŠ a MŠ Lukov byl v rozpočtu na rok 2012 snížen 
příspěvek o 100 tis. Kč. Po provedených opravách budov školy a školky dochází 
k úsporám energie, došlo k dalším úsporným opatřením, byl čerpán zůstatek fondu rezerv. 
Kladně hodnotíme veřejná vystoupení dětí ZŠ a MŠ v průběhu roku. 

Tradičně dobrá je spolupráce s SDH Lukov, TJ Lukov a dalšími. Obec jim v rámci 
možností poskytuje příspěvek na opravy a novou techniku. Za jejich vydatné pomoci 
proběhla příprava a samotný sraz rodáků obce a další akce. 

O dobrý vzhled obce se po vegetační období v rámci veřejně prospěšných prací 
starali Tomáš Ševčík a Šárka Virglová. Po řadě let došlo k  vysečení a vyčištění obecních 
pozemků podél Rokytky od Vlachovky po čističku odpadních vod. 

Na posledním jednání zastupitelstva byl schválen rozpočet obce na rok 2013. 
Pozitivní dopad na příjmovou stránku rozpočtu obce má přijetí novely zákona 
o rozpočtovém určení daní (RUD).  Z tohoto důvodu jsme navýšili v návrhu rozpočtu 
daňové příjmy o 600 tis. Kč. Další zdroje příjmů budeme hledat ve vhodných dotačních 
titulech. 



Projekty a akce realizované v roce 2012 
• Parkoviště a chodník u hřbitova – investice ukončena k 30.9.2012, bylo 

vybudováno celkem 5 stání pro auta, je zde možnost podélného stání pro autobus, byl 
obnoven chodník v délce 86 metrů. 

Celkové náklady akce     413.871,- Kč 
Dotace z Kraje Vysočina    107.000,- Kč 
 
• Klidová zóna obce Lukov – akce dokončena k 30.11.2012 
Celkové náklady akce     412.604,- Kč 
Schválená dotace ze SZIF   252.638,- Kč 
 
• II. sraz rodáků obce Lukov – akce proběhla 23.6.2012 
Celkové náklady akce     102.000,- Kč 
Dotace z Kraje Vysočina      32.000,- Kč 

 

Akce plánované v roce 2013 
• Zasíťování lokality „Kopce“ pro výstavbu 10 RD - v průběhu letošního prosince 

bude vyhlášeno výběrové řízení na dodavatele akce. Výsledná cena investice vzejde 
z výsledku výběrového řízení. Poté budou zahájeny stavební práce. V rozpočtu na rok 
2013 jsou na akci vyčleněny 4 mil. Kč, lze zapojit příjmy z prodeje pozemků. 

• Bezdrátový rozhlas v obci – v rámci 5. výzvy vyhlášené MAS Moravsko-
budějovicko jsme se přihlásili s projektem na vybudování bezdrátového rozhlasu v obci.  
Projekt byl schválen, byla podepsána dohoda se SZIF o poskytnutí dotace ve výši 80% 
způsobilých výdajů. 

Předpokládané náklady na realizaci projektu    231.960,- Kč 
Schválená dotace      154.640,- Kč 
• Oprava márnice a hřbitovní zdi – vzhledem k velmi špatnému stavu objektu 

márnice na místním hřbitově a také levé části hřbitovní zdi byly náklady na opravu po 
stavebním posouzení vyčísleny na 297 tis. Kč. V termínu do 31.1.2013 podáme žádost 
o poskytnutí účelové dotace z Programu obnovy venkova Vysočiny. 

• Chodník a lávka „Ves – Kopce“ – v letošním roce byl zpracován projekt na tuto 
stavbu, vydáno stavební povolení. Zastupitelstvo obce rozhodlo, že k realizaci záměru 
dojde, pokud se najde vhodný dotační titul na spolufinancování akce. 

• Oprava střechy obecního úřadu a hasičské zbrojnice – opravou dojde k výměně 
střešní krytiny a latí, k opravě poškozených krovů střechy společné budovy OÚ a hasičské 
zbrojnice. Na tuto akci budeme opět žádat o vhodnou dotaci. 

 

 

Víte že ………. 
� mírně klesá počet obyvatel obce: 2010   381 
                                                                      2011  379 
                                                                      2012  376 
� nejstarším občanem Lukova je Jan Svoboda, č.p. 88, kterému bude v lednu  
 2013 devadesát let 



� v roce 2012 se narodili noví občánci: Zdeňka Kosíková, Radek Jeleček,  
 Martin Václavek 
� v roce 2012 zemřeli: Vlastislav Vojtěch, Marie Máchalová, Ludmila Novotná  
� v roce 2012 slavili jubileum: 
  85 let života – Marie Bulová, Miroslava Svobodová  
  80 let života – Alena Viskotová, Jindřiška Durdová, Marie Mandátová, 
  Bohumila Spilková, Ing. Emil Drbal  
� na Obecním úřadě v Lukově (ohlašovna) má trvalý pobyt devět občanů 
� náklady a svoz komunálního odpadu za rok 2011 činily 278 064,- Kč  

 
Lubomír Kosík, starosta obce 

                                                                 

 

Rozpočet obce Lukov na rok 2013 
Příjmy         

paragraf položka  Kč 
 1111 Daň z příjmu FO ze závazné činnosti 630.000,- 
 1112 Daň z příjmu FO sam. výdělečných - OSVČ 45.000,- 
 1113 Daň z příjmu FO z kapitálových výnosů 60.000,- 
 1121 Daň z příjmu PO 735.000,- 
 1211 Daň z přidané hodnoty 1.720.000,- 
 1337 Komunální odpady 190.000,- 
 1341 Poplatek ze psů 5.000,- 
 1351 Odvod loterií a podobných her 9.000,- 
 1511 Daň z nemovitostí 550.000,- 
 4112 Dotace ze státního rozpočtu  68.700,- 
 4213 Dotace „Klidová zóna“ 253.000,- 
 4213 Dotace „Bezdrátový rozhlas“ 155.000,- 

2329 2111 Třídění odpadu 15.000,- 
2341 2111 Příjmy z poskytování služeb (pronájem rybníku) 5.000,- 
3632 2111 Hřbitov – nájem hrobů 33.000,- 
3639 3111 Prodej pozemků (lokalita „Kopce“) 750.000,- 
3639 3111 Pronájem pozemků 53.000,- 
6171 2111 Příjmy z poskytování služeb (MAME) 6.000,- 
6310 2145 Příjmy z úroků 10.000,- 

Příjmy celkem 5.292.700,- 

Financování schodku rozpočtu (finanční prostředky z minulých let) 1.552.731,- 
Příjmy včetně financování 6.845.431,- 

Zůstatek finančních prostředků- nezapojeno do návrhu rozpočtu  2.085.000,- 

 

Výdaje 
paragraf položka  Kč 

1031 5139 Pěstební činnost 15.000,- 
2141 5213 Vnitřní obchod 30.000,- 
2212 6121 Komunikace (lokalita „Kopce“) 4.000.000,- 
2212 5169 Pozemní komunikace – zimní údržba 15.000,- 
2221 5193 Provoz veřejné silniční dopravy 17.000,- 
2310 5329 Vodovody a kanalizace – členský příspěvek 3.790,- 
2321 6121 Vybudování kanalizační vpustě, kanalizace 70.000,- 



3111 5194 MŠ – věcné dary 2.000,- 
3113 5331 ZŠ - příspěvek na provoz ZŠ, MŠ 500.000,- 
3113 5169        zabezpečení 8.000,- 
3113 5194        věcné dary 2.000,- 
3314 5139 Knihovna – nákup knih 3.000,- 
3314 5021 Knihovna – ostatní osobní výdaje (mzdové nákl.) 12.000,- 
3330 5223 Příspěvek – Římskokatolická farnost 250.000,- 
3341 6122 Bezdrátový rozhlas 232.000,- 
3543 5222 Příspěvek – Svaz postižených civil. chorobami 1.000,- 
3631 5154 Veřejné osvětlení - energie 70.000,- 
3631 5139 Veřejné osvětlení – nákup materiálu 3.000,- 
3631 5171 Veřejné osvětlení - opravy 7.000,- 
3632 5139 Hřbitov – nákup materiálu 500,- 
3632 5151       studená voda 8.000,- 
3632 5156       pohonné hmoty a maziva 3.500,- 
3632 5171       oprava márnice a hřbitovní zdi 290.000,- 
3639 5329 Členské příspěvky - mikroregion  3.750,- 
3722 5169 Komunální odpad (svoz, uložení, likvidace) 280.000,- 
3722 5329 Členský příspěvek – „Skládka TKO“ 1.890,- 
3745 5011 Péče o veřejnou zeleň – platy VPP 120.000,- 
3745 5031        sociální pojištění 30.000,- 
3745 5032        zdravotní pojištění 11.000,- 
3745 5167        bezpečnost práce (školení) 500,- 
3745 5156        pohonné hmoty 12.500,- 
3745 5139        nákup materiálu 6.000,- 
3745 5132        ochranné pomůcky 3.000,- 
5512  Příspěvek - hasiči 50.000,- 
6112 5021 Zastupitelstvo - odměny 369.100,- 
6112 5032        zdravotní pojištění 33.300,- 
6171 5011 Zaměstnanci – platy 117.600,- 
6171 5031        sociální pojištění 29.400,- 
6171 5032        zdravotní pojištění 10.600,- 
6171 5038        povinné pojištění úrazové 1.000,- 
6171 5021 Dohody o provedení práce 5.000,- 
6171 5136 Činnost místní správy – knihy, tisk 5.000,- 
6171 5137        nákup drobného dlouhodobého majetku 50.000,- 
6171 5151        voda 1.000,- 
6171 5153        plyn 25.000,- 
6171 5154        energie 5.000,- 
6171 5161        služby pošt 2.000,- 
6171 5162        služby telekomunikací 20.000,- 
6171 5171        opravy a udržování 10.000,- 
6171 5169        nákup ostatních služeb 30.000,- 
6171 5163        pojistné 15.000,- 
6171 5167        školení 6.000,- 
6171 5173        cestovné 3.000,- 
6171 5175        pohoštění 1.000,- 
6310 5163 Běžný účet - poplatky 5.000,- 
6409 5909 Ostatní neinvestiční výdaje 50.000,- 

Výdaje celkem 6.845.431,- 

 
Schváleno zastupitelstvem obce dne 3.12.2012 



Sraz rodáků 2012 
 

Po 12 letech se konalo v naší obci druhé setkání rodáků, bývalých i současných 
obyvatel Lukova. Opakované setkání rodáků bylo přáním především účastníků prvního 
srazu z roku 2000. Pro mnohé je to vždy neobyčejně sváteční den, ojedinělá příležitost 
k návratu do nezapomenutelných míst svého mládí, bezstarostných dětských let, živou 
vzpomínkou na školní léta a srdečné setkání s kamarády. Touha po návratu do svého 
rodiště přichází nepochybně u každého i s přibývajícími léty. Pro dlouhé mezidobí těchto 
setkání se mnozí očekávaného svátku bohužel však již nedočkali.  

Pro obec Lukov je letošní rok ale také významný tím, že si připomínáme 60. výročí 
úmrtí P. Jana Buly, lukovského rodáka, který byl v roce 1952 nespravedlivě odsouzen 
k trestu smrti a popraven. 

Na sraz rodáků v letošním roce bylo rozesláno 360 pozvánek. Mimo rodin místních 
obyvatel patřila pozvánka také 195 přespolním a 20 hostům. Od ranních hodin byla 
otevřena místní základní škola a mateřská škola. Návštěvníci školy si mohli vyslechnout 
výklad ředitelky Mgr. Blanky Potěšilové a seznámit se třeba s novými metodami výuky. 
Vzpomínkou na školní léta se určitě mnohým vybavil slabikář, první písanka a přísný 
pohled stále vzpřímeného „pana řídícího“. Zájemci si rovněž mohli prohlédnout hasičskou 
zbrojnici, která je svým vybavením chloubou místního sboru dobrovolných hasičů. Jen 
letité přilby, trubka na poplach a dobová dokumentace dávají najevo jakou má tento 
dobročinný spolek historii. Nemalý podíl na dobré úrovni sboru hasičů má jeho velitel 
Václav Částek.  

V pravé poledne zaznívají před kostelem tóny sboru Lukovských trubačů. Místní 
kostel sv. Jana Křtitele je zaplněn, volné místo není ani v bočních uličkách. Mši svatou 
slouží z pověření generálního vikáře Biskupství brněnského děkan ThLic. Václav Slouk. 
Jeho slova s vazbou na mezilidské vztahy, mravní hodnoty a morální kredit jsou jistě 
aktuální i pro dnešní společnost.  

Po mši svaté se průvodem odebrali účastníci do společenského sálu TJ Lukov – na 
„Vlachovku“. Včele průvodu šli vlajkonoši v hasičské uniformě se státní vlajkou a vlajkou 
obce Lukov za doprovodu dechové hudby Horanka z Třebíče. V odpoledním programu 
přivítal starosta obce Ing. Lubomír Kosík všechny účastníky setkání. Hlavní projev 
přednesla Ing. Jana Loiblová, mimo jiné v něm seznámila přítomné s děním v obci za 
poslední období. Z vystoupení obou řečníků bylo potěšující, že příští sraz rodáků bude 
určitě po kratší době. Poté následovalo vystoupení Lukovského pěveckého sboru za vedení 
Heleny Bartesové. Účastníci si poslechli řadu lidových písní a sami si mohli společně 
zazpívat třeba všem známou Písničku českou.  

Nejstaršími účastníky tohoto setkání byla paní Jarmila Hůlová ve věku 92 let a pan 
Jaroslav Spilka ve věku 91 roků. Oba žijí v současné době ve Znojmě. Starosta obce jim 
s kyticí a dárkovým košem poděkoval za jejich účast a popřál hodně zdraví. V prostorách 
sálu tělovýchovné jednoty si mohli zájemci prohlédnout dobové fotodokumenty se 
vzpomínkou na léta ochotnického divadla nebo budovatelského nadšení při brigádách na 
obecně prospěšných akcích.  K příjemnému posezení přispěly také místní ženy svými 
cukrářskými výrobky. Večerní zábava byla ukončením celého programu. 



Všichni účastníci letošního srazu obdrželi pamětní medaili, kterou nechala obec 
zhotovit podle návrhu manželů Magdalény a Vojtěcha  Dařbujanových k 60. výročí úmrtí 
P. Jana Buly. Celá akce byla finančně podpořena i dotací, kterou obec získala z prostředků 
Kraje Vysočina. Přípravný výbor srazu rodáků tvořili tito členové: Pavel Bartes, Václav 
Částek, Věra Dufková, Lubomír Kosík, Karel Láznička, Jana Loiblová, Blanka Potěšilová, 
Ladislav Šplíchal a Marie Václavková.  

Dík patří všem, kteří se podíleli na přípravách a zdárném průběhu celé akce. 

 

Na závěr uvádím hodnocení srazu rodáků některými účastníky tak, jak jej 
zaznamenali do kroniky.  

 

Velice pěkné setkání, dík všem, kteří se na něm podíleli. Budeme dlouho vzpomínat. 
Drahomíra Dvořáková (dcera nejstarší rodačky pí. J. Hulové) 

Děkuji za krásné chvíle při setkání rodáků na Vlachovce za svoje rodiče. 
Čapounová Dagmar, roz. Spilková (dcera Jaroslava Spilky) 

Ráda jsem se zúčastnila srazu rodáků a velké díky za všechno – těším se na to další. 
Věra Melounová 

Velmi vydařený sraz rodáků, moc děkuji všem pořadatelům. Marie Kasáčková 

Příjemné setkání, pečlivě připravené a veselé! Děkujeme za pozvání a budeme rádi 
vzpomínat. Zdeněk a Anděla Svobodovi 

Děkujeme za přátelské a dobrosrdečné přijetí. Mše svatá byla moc hezká; zpěv 
místního sboru dojal k slzám maminku i babičku. Vážím si toho, že jsou „kořeny“ mé 
rodiny právě zde v Lukově. Kristýna Formanová (Kopečkovi) 

Bylo mi ctí, že jsem byl přizván zastupitelstvem Lukova k organizaci a zajištění II. 
Srazu rodáků. Udělal jsem vše, aby tato akce byla připravena na důstojné úrovni, což se 
myslím podařilo. Šplíchal Ladislav – do roku 1977 obyvatel Lukova.                                                    

 

Pavel Bartes, místostarosta obce 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 P. Jan Bula, lukovský rodák 

 

 Jan Bula se narodil v Lukově u Moravských Budějovic 24. června 1920, v den 
svátku sv. Jana Křtitele, po němž dostal i jméno. V roce 1931 nastoupil do primy na 
Státním českém reálném gymnáziu v Moravských Budějovicích, kde 14. června 1939 
úspěšně vykonal maturitní zkoušku. Po maturitě nastoupil do kněžského alumnátu 
(semináře) v Brně. Na začátku roku 1943 byl Jan Bula nasazen jako dělník na nucené 
práce do keramičky ve Vranovské Vsi. Do semináře se vrátil v květnu 1944. Studia 
teologie dokončil v roce 1945, kdy byl i vysvěcen na kněze. Svojí první mši svatou 
„primici“ sloužil v rodném Lukově 5. srpna 1945. Poté byl ustanoven kaplanem 
v Rokytnici nad Rokytnou. Aktivně se zapojil do veřejného života v Rokytnici. Účastnil se 
dění v obci, pomáhal při akcích Orla, věnoval se práci s mládeží, včelařil, měl výtvarné 
nadání a k malování čerpal inspiraci v přírodě. Byl společenský, pro svou veselou a 
dobrosrdečnou povahu byl všeobecně velmi oblíben. Po smrti faráře Stanislava Lakomého 
byl Bula jmenován v roce 1949 rokytnickým administrátorem. 

 V červnu 1949 četl Jan Bula přes zákaz stranických a státních orgánů pastýřský list 
„Oběžník katolickému duchovenstvu a věřícímu lidu“. Tento list, který informoval 
o aktuální situaci církve, doplnil Bula svým komentářem, v něm na závěr vyzval farníky 
k věrnosti Kristu a církvi. Za tuto činnost byl postižen pokutou a měsíčním nepodmíněným 
trestem. Na počátku 50. let usilovala komunistická strana o kolektivizaci zemědělství. 
Narážela však na odpor těch obyvatel, kterým byla brána nejen půda a statky, ale i víra. Na 
jihovýchodním okraji Českomoravské vysočiny začali vznikat odbojové skupiny, které se 
však již brzy v roce 1950 dostaly pod kontrolu komunistické tajné policie Státní 
bezpečnosti „StB“. Vliv církve byl na obyvatele venkova zřejmý a pro realizaci 
stranických záměrů nežádoucí.  

 V únoru roku 1951 navštívil Bulu na faře v Rokytnici bývalý spolužák z gymnázia 
Ladislav Malý, který se vydával za amerického agenta. Vyprávěl Bulovi o plánovaném 
přechodu pražského arcibiskupa Josefa Berana do zahraničí a o přání arcibiskupa být 
vyzpovídán spolehlivým knězem. Tuto prosbu nemohl Jan Bula odmítnout. Plánovaná 
návštěva arcibiskupa byla stále odkládána. „Kapitán“ Malý mezitím pronikl mezi místní 
odpůrce režimu, kompromitoval mnoho lidí svými návštěvami a začal vybízet 
k ozbrojeným akcím a sabotážím. S tím Jan Bula nesouhlasil a žádal jej, aby odešel a 
neuváděl další lidi do neštěstí. Když na varování faráře Jana Podveského z Jaroměřic nad 
Rokytnou projevil Bula Malému nedůvěru, byl 30. dubna 1951 zatčen. Až v průběhu 
krutých výslechů a mučení se dozvěděl, že je obviněn ze spoluúčasti na tzv. „babických 
událostech“, při nichž došlo k vraždě tří funkcionářů v obci Babice nedaleko Moravských 
Budějovic. K tomuto teroristickému činu, který vedl Ladislav Malý, došlo až o dva měsíce 
později po zatčení Buly, 2. července. Babické události vhodně posloužily k exemplárním 
trestům osob, které byly režimu nepohodlné 

 Spolu s dalšími byl Jan Bula během vykonstruovaného procesu ve dnech 13. až 15. 
listopadu 1951 v Třebíči odsouzen „lidovým soudem“ k trestu smrti. V průběhu 
následujících dvou let bylo v devíti soudních přelíčeních týkajících se babického procesu 
odsouzeno 11 lidí k trestu smrti, další k odnětí svobody na doživotí nebo k odnětí svobody 
až na 25 let. Celkem bylo v uvedených procesech odsouzeno přes sto osob. Hlavním cílem 



celé kampaně, kterou vyvolal komunistický režim, bylo zastrašit soukromé rolníky, kteří 
nechtěli vstupovat do JZD a katolickou církev. 

V dopise, sepsaném v noci před popravou, P. Jan Bula píše: „Pán Bůh mi vyměřil 
krátký život. Ale věřím, že nebyl nadarmo. Těší mě dnes, že jsem mu sloužil a že jsem jeho 
služebníkem zůstal až do konce. Odcházím s ním smířen. Těším se na shledání se všemi 
těmi, kteří mne na věčnost předešli. Můj patron sv. Jan Křtitel neměl delší život než já, a v 
jeho osudu je tolik společného se mnou.“ 

Kněz Jan Bula byl dne 20. května 1952 v pět hodin ráno v areálu jihlavské věznice 
popraven oběšením. Jeho tělo bylo spáleno a urna s popelem uložena na neznámém místě.
  

V roce 1990 byl Jan Bula občanským soudem v plném rozsahu rehabilitován a 
v březnu roku 2004 bylo zahájeno kanonizační řízení služebníka Božího Jana Buly. 
Iniciativa k zahájení beatifikačního řízení vzešla přímo z Biskupství brněnského. Po 
ukončení důkazového řízení bude dokumentace předána do Říma Kongregaci pro 
blahořečení a svatořečení, kde o návrhu hlasuje shromáždění kardinálů a biskupů. Prvním 
stupněm kanonizace je blahořečení. 

 O P. Janu Bulovi napsal knihu „Sejdeme se v nebi“ generální vikář brněnské 
diecéze Mons. Jiří Mikulášek. Vojtěch Cikrle, biskup brněnský v úvodním slově píše: 
„Jeho odvaha a věrnost Božímu pozvání zůstávají i po desítkách let velkým svědectvím 
lásky.“  

 
Z dokumentů Biskupství brněnského upravil:  
 
Pavel Bartes, místostarosta obce 

 

 

 

Základní a mateřská škola Lukov v roce 2012 
  

Od ledna do června 2012 vzdělávala základní škola 47 žáků a mateřská škola 25 dětí 
převážně z Lukova, Vícenic a Dolních Lažan. V září 2012 nastoupilo do základní školy 37 
žáků (není 1. ročník), v listopadu přibyl další žák.  

V současné době má ZŠ 38 a MŠ 25 dětí.  O provoz obou našich škol se stará 6 
pedagogických a 4 provozní zaměstnanci. Všechny pedagogické i nepedagogické 
pracovnice se dále vzdělávají a prohlubují své znalosti v kursech DVPP, dvě učitelky si 
doplňují od října kvalifikaci na vysoké škole. 

Budovy základní a mateřské školy jsou z velké části po rekonstrukci, zcela 
nevyhovující je část elektroinstalace a omítky na chodbách a v šatně ZŠ.  

Vybavení je na dobré úrovni a každoročně jsou obnovovány didaktické pomůcky a 
hračky. Na konci roku 2011 byly nově zakoupeny 4 pracovní stanice, 1 notebook, tiskárna 
s kopírkou a interaktivní tabule z peněz EU školám. V letošním roce bylo pořízeno z této 
dotace dalších 5 notebooků, které slouží převážně pro povinnou výuku informatiky 
v 5. ročníku. 



Rovněž vybavení pro sportovní aktivity je průběžně obnovováno. Ve všech třídách 
je zřízen relaxační koutek opatřený kobercem. O přestávkách žáci využívají steper a 
hudební pohybovou desku. Do II. třídy daroval sponzor stůl na stolní tenis. Nejvíc nám ale 
chybí hřiště s hracími prvky, které by využívala pro svoji činnost školní družina. 

Děti si i v letošním roce mohly vybrat ze široké nabídky zájmových kroužků – např. 
keramika, pohybové hry, anglický jazyk, hra na flétnu, náboženství, informatika, vaření, 
aerobic, zumba, pohybové kroužek pro děti MŠ. O jejich oblíbenosti svědčí téměř 100 % 
účast (pouze 1 žák se nezapojil do činnosti žádného kroužku). 

Školská rada, kterou tvoří 3 členové -  zástupce rodičů, pedagogů a obce, se schází 
dle potřeby a to tak, aby projednala rozpočet školy, přípravu nového školního roku, 
schvaluje školní řád, koncepci školy, apod. Na každé zasedání byla také přizvána ředitelka 
školy. 

Škola se zapojila v roce 2012 do těchto projektů:  
• Školní mléko  
• EU peníze školám 
• Sapere „Vědět, jak žít“  - družstvo žáků 5. ročníku obsadilo v krajském kole soutěže 

výborné 4. místo. 
• Projekt Čtenář byl realizován od 12. do 23. března 2012 firmou Scio, zapojilo se do 

něj celkem 207 škol z celé ČR. Výsledky naší školy v testu čtenářských dovedností 
 byly špičkové. Naše škola patří mezi 10 % nejúspěšnějších škol v testování. 
Žákyně  Tereza Vojtěchová byla vyhodnocena jako nejlepší v Kraji Vysočina. 

• V říjnu 2012 byl naší škole udělen certifikát „Aktivní škola“. 
  
K naší škole neodmyslitelně patří akce, které se pravidelně každý rok opakují. 

V letošním roce to byl např. školní karneval, loučení se zimou – vynášení Moreny, 
velikonoční dílna, Slet čarodějnic, Den Země, veřejné vystoupení ke Dni matek, 
dopoledne s SDH Lukov, výlet na začátku školního roku (znojemské podzemí), podzimní 
čarování, projekt Halloween, drakiáda, adventní vystoupení žáků a jarmark. Nedílnou 
součástí naší činnosti byla návštěva divadelních představení a výstav. Velký úspěch měla 
také naše účast na velikonoční výstavě v konírnách Mor. Budějovice (zde byly vystaveny 
práce žáků i pedagogů ZŠ a MŠ). Do konce letošního roku nás čeká ještě několik akcí – 
čertovské zápolení a mikulášská nadílka, vystoupení našich dětí na rozsvěcení vánočního 
stromku ve Vícenicích a projekt „Staročeské vánoční zvyky“. 

Úzký kontakt školy fungoval se zřizovatelem reprezentovaným obecním 
zastupitelstvem obce Lukov. Oboustranná komunikace a spolupráce směřovala 
k zachování základní školy v obci a k dalšímu zkvalitnění podmínek pro vzdělávání dětí. 

Děkuji jménem žáků a zaměstnanců ZŠ a MŠ všem, kteří se v letošním roce 
jakýmkoliv způsobem podíleli na činnosti naší školy, děkuji OÚ za podporu a rodičům za 
výbornou spolupráci.  

Přeji Vám, milí spoluobčané, pohodové a klidné prožití adventního a vánočního 
času a do roku 2013 hlavně pevné zdraví.  

 

Blanka Potěšilová, ředitelka školy  
 

 
 



Sbor dobrovolných hasičů v Lukově 
   
Výbor SDH zhodnotil naši činnost za celé období letošního roku. K dnešnímu dni je 

ve sboru angažováno 59 členů, z toho 5 mladých hasičů, 8 žen a 46 mužů. Našim cílem je 
získat nové členy, protože počet stávajících členů se rok od roku stále snižuje. 

Dne 4. února jsme chtěli uspořádat masopustní průvod obcí, ale tento se nekonal 
z důvodu mrazivého počasí. Moc se omlouváme občanům, kteří si zapůjčili nebo vyrobili 
masky a doufáme, že nám pomohou v roce příštím. V pondělí 30. dubna jsme uspořádali 
II. pálení čarodějnic pod kostelem a den soutěží pro děti. Účast dospělých občanů byla 
jako vždy skoro nulová. Na této akci se podílelo 12 členů sboru a 5 učitelek ze základní a 
mateřské školy v Lukově. Tímto jim chci za výbor SDH poděkovat. Již od roku 2007 pro 
ZŠ a MŠ v Lukově pořádáme Den soutěží a ukázek. Tak jako každý rok byla dětem 
předvedena technika a vybavení JSDHo (Hasičský záchranný sbor), soutěžilo se v různých 
disciplínách o drobné sladkosti a děti se dobře bavily. Městská policii z Moravských 
Budějovic připravila pro děti různé soutěže, ukázku výstroje, povídání o přestupcích, 
zkoušení z dopravních značek apod. 

Soutěže jsme se letos zúčastnili pouze jedné, a to ve Vícenicích na oslavách 75. 
výročí založení sboru. Zde jsme se umístili na 9. místě. Domácí soutěž se neuskutečnila 
z důvodu mojí rezignace na všechny akce pořádané po II. setkání rodáků v Lukově.  

Hodně občanů si myslí, že se nic nedělá, ale podle mého názoru není 1140 
odpracovaných hodin až tak málo.  

Velké poděkování patří všem, co nám pomohli při organizaci II. setkání rodáků. 
Této akce se zúčastnilo 17 členů našeho sboru a dva hosté z okrsku č. 24 Mor. Budějovice.    

Poděkovat patří i obecnímu úřadu v Lukově, od kterého jsme opět obdrželi dotaci 
pro sbor 5.000,- Kč. Ta se proinvestovala z převážné většiny za ceny na soutěže pořádané 
pro děti při čarodějnicích a Dni soutěží ukázek pro Základní a mateřskou školu. Dotace 
pro JSDHo 45.000,- Kč byla proinvestována v průběhu roku následovně: 

 
skříně na zásahové obleky a materiál 18.580,- Kč 
zdravotní prohlídky 1.350,- Kč 
PHM 1.128,- Kč 
revize 1.564,- Kč 
kalové čerpadlo 13.964,- Kč 
voda z hydrantu na soutěže pro děti 46,- Kč 
reflexní samolepky na přilby 288,- Kč 
 
Zbytek dotace se vyčerpá do konce roku za školení zdravotní přípravy. 
 
Závěrem přeji všem členům, hasičům i spoluobčanům pěkné prožití vánočních 

svátků, hodně zdraví a spokojenosti v novém roce 2013. 

 
Václav Částek, velitel JSDHo 
  
 
 



Ze života lukovské farnosti 

Jestliže si chceme připomenout alespoň některé významné události ze života 
lukovské farnosti v roce 2012, pak zcela jistě nesmíme zapomenout na datum 23. června. 
V tento den jsme si při slavnostní bohoslužbě připomněli 60. výročí mučednické smrti 
našeho velkého rodáka P. Jana Buly (byl popraven 20. května 1952). Hlavním celebrantem 
mše svaté byl vzácný host z Brna, P. Slouk. Spolu s ním sloužilo u oltáře dalších 7 kněží. 
Ve spojení se setkáním rodáků a přátel Lukova šlo o velmi zdařilou a pro většinu 
účastníků nezapomenutelnou událost nejen v životě farnosti, ale i celé naší obce. 

Velké úsilí v letošním roce věnovala farnost získání finančních prostředků na 
nutnou celkovou rekonstrukci farní budovy. Průzkum veřejného mínění v Lukově jasně 
ukázal, že občanům záleží na tom, aby byl tento objekt opraven a hlavně smysluplně 
využíván. Nakonec se opravdu podařilo v rámci "Programu rozvoje venkova ČR na 
období 2007-2013" získat příslib poskytnutí dotace ve výši 3.722.898,- Kč (celkový 
rozpočet je 4.279.194,- Kč). Cílem projektu "Rekonstrukce fary - Lukov" je uspořádat 
vnitřní prostory stávajícího objektu k širšímu využití i pro občanské účely. Stěžejním 
prvkem je vytvoření pamětní síně P. Janu Bulovi a dalším obětem násilí totalitního režimu 
50. let minulého století spáchaného na občanech Lukova a Vícenic. Prostor by byl 
věnován i stálé expozici našeho betléma, který je z části kulturní památkou. Velmi 
významné bude vytvoření společenské místnosti odpovídající velikosti, která by mimo jiné 
byla využitelná pro pořádání nejrůznějších besed, přednášek, setkání občanů, ke schůzové 
činnosti společenských organizací, obce a farnosti. Část prostoru bude možno použít 
k umístění obecní knihovny. 

Dalším dotačním příslibem, který farnost získala, je finanční podpora spojená 
s opravou střechy budovy v zahradní části fary. Schválený projekt "Rekonstrukce střechy 
farní budovy občanské vybavenosti - Lukov" počítá s dotací 225.656,- Kč, přičemž 
celkové náklady projektu činí 282.071,- Kč. 

Realizace zmíněných projektů je připravována na rok 2013. Zcela jistě přispěje ke 
zlepšení vzhledu naší obce, nabídne široké využití zrekonstruovaných prostor všem 
obyvatelům Lukova, ale i návštěvníkům obce. Z výše uvedených údajů ale zcela zjevně 
vyplývá, že tyto akce budou i přes vysoké procento krytí nákladů z dotací pro farnost 
velice finančně náročné. Proto každý, i sebemenší, finanční příspěvek na realizaci těchto 
záměrů nebo brigádnická pomoc při provádění vlastních prací bude ze strany občanů 
farností velice vítaná.  

Závěrem bych chtěla jménem celé lukovské farnosti i jménem svým popřát všem 
našim občanům pokojné a požehnané prožití vánočních svátků. Kéž jsou naplněny 
rodinnou pohodou, lidským porozuměním a opravdovou radostí z narození našeho 
Spasitele.  

Všichni jste o Vánocích (a nejen v tento čas) opravdu srdečně zváni do našeho 
krásného kostela sv. Jana Křtitele. 

 

Marie Václavková, římskokatolická farnost 



 Z historie obce a okolí 

Při studiu historických materiálů ze soukromého archivu jsem objevil ve starém 
kalendáři „Moravan“ z roku 1872 rukou psané zápisky. Část byla psána německy 
švabachem, zbytek úhledným písmem krásnou češtinou. Pisatel byl lukovský hospodář, 
včelař Johan Šplíchal. Poctivě si zapisoval počasí, práci kolem včel, nákupy materiálu a 
včelařských potřeb. Mimo toho zapsal i několik zajímavých postřehů z historie obce a 
okolí. A právě o tyto zajímavé střípky z naší historie bych se chtěl s vámi podělit, a aby to 
bylo zajímavější, dovolil jsem si některé pasáže doslovně citovat. 
Zapsáno dne 5. března 1872: 
 Kde v Hoře je Svatý Vít, zpustlý to bývalý letohrádek, tam – dí můj děd – stával 
chrámec sv. Víta. Bývaly tam poutě, vrch okolo kaple byl stromů prost. O pouti míval 
jakubovský hospodský stan u kaple, litohořský u hrušky. I tančívalo se tam v týž den 
sváteční. Poněvadž prý ale bývaly tam velké rvačky a pranice byl kostelík zrušen a 
letohrádek proměněn. Sochu sv. Víta koupil jakýsi železník z Moravských Budějovic, jak 
vypravovala dědovi máti jeho, která to pamatovala. 
V dubnu téhož roku popisuje další dědovy vzpomínky: 
 Výstavky v lese se ponechávaly proto, aby se jimi les sám zasel. Já pamatuju, říká 
děd, že se dříví z Lukovské Hory neprodávalo, leč do Lukova. I neplatilo se za ně, leč 
šesták za pařez, tedy kolik pařezů, či lépe kolik stromů se porazilo, tolik šesťáků, kterýžto 
peníz přišel myslivci za službu. 
 Ze studně u obecní zahrádky (u kostela – poznámka přepisovatele) byl postaven 
celý kostel, to je co se potřeby vody ke stavbě týče. V té studni dal Buda, nadlesní 
jaroměřický, v Ochozi sekané sazenice lipové namáčeti, pak na silnici za Litohoř voziti. 
I vysázel lipami celou silnici od Jakubova až po Novou hospodu. Každého pak roku jezdil 
schválně na koni, prohlížel která uschla, takové pak novými nahražovati dával. Týž Buda 
provázel knížete (Jana Adama) jaroměřického do Angličan – dí děd – na moři přepadli je 
loupežníci, Buda však uměje 12 jazyky mluviti, pomátl loupežníky svými rozličnými 
jazyky, jakkoli na lodi mnoho mužů bylo a jsa výborný střelec, mnoho zbujníků pobil, což 
by rychleji se dálo i sám kníže rovně jiným ručnici mu nabíjel. Pak když šťastně vyvázli, 
domů se vrátili, kníže statečného Budu velikou službou odměnil. 
Dne 16. dubna 1872 je zápis tohoto znění: 
 - děd pravil. Kde jsou sýpky jaroměřické, tam bývala spravedlnost. V Budějovicích 
bývala spravedlnost při silnici na pravé ruce, když se jede z Budějovic do Lažínek a sice u 
toho kamenného kříže. V Lukově uprostřed vesnice, tam kde říkají U zvonečka, poněvadž 
tam zvoneček stával, kterým se na robotu zvonívalo. Zvoníval prý následovně: „Tým 
tádem na roboto do Vicenic na kořalko“. V roce 1848 když byla robota zrušena, byl 
i zvonek odstaven. Nyní v zámku jaroměřickém znamení k obědu dává. Stával tam 
i dřevěný osel s ostrým hřbetem, dále svírací kláda. Trestanec, robotník byl-li muž, přišel 
na osla, byla-li žena nevolnice, tu propadla-li trestu sevřela jí kláda nohy. 
 Toto je jen pár řádek vepsaných do starého kalendáře. Mnoho takových 
i zajímavějších zápisů je navždy zničeno, spáleno, či dáno do sběru. Škoda jich, protože se 
z nich můžeme dozvědět mnoho zajímavého ze života našich předků. 
Lubomír Prokeš, kronikář 






